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 ملخص البحث

لقد استخدم الباحث المنهج الوصفي لملائمته طبيعة البحث. وقد هدفت الدراسة الى معرفة العلاقة بين القوة الانفجارية لعضلات الساقين وبعض الاجزاء الاساسية لتنفيذ الضرب الساحق بالكرة الطائرة. اما فرض الدراسة فكان وجود علاقة ذات دلالة احصائية بين متغيرات الدراسة. اجريت الدراسة على عينة مكونة من (20) لاعب في اعضاء فرق الدرجة الاولى بالكرة الطائرة. وبعد اجراء الاختبارات تم معالجتها احصائياً باستخدام قوانين (الوسط الحسابي-الانحراف المعياري-معامل الارتباط بين كل من القوة الانفجارية لعضلات الاطراف السفلى مع بعض اجزاء مهارة الارسال الساحق وقد تم التوصل الى عدة استنتاجات اهمها:
· ظهور علاقة ارتباط ذات دلالة احصائية في متغيرات الدراسة كافة.
وفي ختام الدراسة يوصي الباحث على:-
1. ضرورة استخدام الاسلوب العلمي في تدريب القوة الانفجارية ورفع برنامج لتقوية اللياقة البدنية بما يلائم ومستوى فرق القمة ومعرفة تطورهم.
2. اجراء دراسة مشابهة تبحث عن علاقة القوة الانفجارية للاطراف العليا وعضلات الجذع اضافة الى عضلات الاطراف السفلى لمعرفة علاقة تلك العضلات واثرها على مهارة الارسال الساحق.
Abstract


The researcher used the descriptive method. The aim of the research was to identify the relationship between the explosive power of leg muscles and some basic parts to execute spike in volleyball. The hypothesis of the study was there is a statiscal relationship between the variables of the study. The subjects wewe (20) first class volleyball players. After conducting the tests, the results were treated statiscally, (using median, standard deviation and correlations between the explosive power of the legs and the basic parts of spiking).

The researcher concluded that:

· There is a statistical relationship in all variables of the study.

Then he recommended the following:

· The necessity of using scientific styles in training explosive power and in developing physical fitness programs that suit the level of the team.

· Making similar studies that study the relationship between the explosive power of the arms and trunk muscles as well as the legs to identify the relationship among these muscles and their effect on spiking.

